
Amiként kezdték 

A kolozsvári Eg/etem 
Az első vesztett háború 

után, a t r ianoni békeszer-
ződés ér te lmében, Erdély 
román fennhatóság alá ke-
rült . Ezáltal az ország el-
vesztette a nagy múl tú ko-
lozsvári egyetemét is. Ekkor 
született az elhatározás, 
hogy a kolozsvári helyett 
Szegeden hoznak létre egy 
egyetemet. 

Az itt bemuta tandó diák-
rap volt az utolsó, amely 
még Kolozsváron készült. 
1917. szeptember 15-én je-
lent meg az EGYETEM, a 
kolozsvári magya r királyi 
Ferencz József T u d o m á n y -
egyetem társadalmi és tu -
dományos közlönye. A lap-
ban megje lenő írások főleg 
a háborúró l és annak kö-
vetkezményeiről szóltak. „A 
harc té r rő l haza té rőke t ká r -
pótolni kell az elvesztett se-
m e s t e r e k é r t . . . Nem szabad 
azonban megfeledkezni a r -
ról, hogy kárpót lásunk nem 
jelenthet i a szükséges isme-
retek és tudás elengedését, 
mer t ezzel jövő működé-
sünknek ós a tá r sada lom-
nak helyre nem hozhaló 
károka t lehetne o k o z n i . . . 
Lép jenek-e nők az elveszett 
férf iak h e l y é b e ? . . nagy 
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fe ladata az Egyetemnek a 
háború alat t elvesztet t é r -
telmiség pótlása. A veszte-
ség egyarán t nagy mennyi -
ségben és minőségben." 

Ebben a vitában állást 
foglalt Apponyi Albert gróf, 
vallás- és közoktatásügyi 
miniszter is: Én híve va-
gyok annak, hogy a nőket 
a jogi fakultásra és a mű-
egyetemre beb ocsássák." 

Az első szóm megjelenése 
után nagy volt az érdeklő-
dés a lap i ránt — nemcsak 
Erdélyben hanem az egész 
országban — ezért a szer-
kesztők elhatározták, hogy 
országos lappá a l ak í t j ák ú j -
ságukat , és a szerkesztősé-
get is Budapes t re költözte-
tik. A következő szám 1917. 
október 15-én má r Buda-

pesten jelent meg, mint a 
budapest i királyi magyar 
Tudományegyetem, a ko-
lozsvári m. kir. Ferencz Jó-
zsef Tudományegyetem, a 
pozsonyi m. kir. Erzsébet 
Tudományegyetem és a bu-
dapesti József Műegyetem 
életével foglalkozó tudomá-
nyos, irodalmi és társadalmi 
közlöny. * 

A második szám hír t ad 
többek között arról —, hogy 
a kolozsvári egyetemen bal-
kánológiai tanszéket tervez-
nek létrehozni, melynek fel-
ada ta lenne a balkáni né-
pek műveltségének tudomá-
nyos szinten való ok ta tása ; 
va lamint ismertetni a bevo-
nult és fogságba esett egye-
temi hal lgatók helyzetét és 
segítésük esetleges lehető-
ségeit. 

Az Egyetem ha rmad ik s 
egyben utolsó száma 1917. 
november 25-én jelent meg. 
Megszűnésének feltételez-
hető oka a pénzhiány volt. 

S. BALOGH LASZLO 

Jogászok — nemcsak 
egymás között 

1985. ápr i l isában volt a 
Magyar Jogász Szövetség 
Csongrád megyei Szerveze-
tének a küldöttgyűlése. Itt 
hangzott el többek között 
az is, hogy szükséges lenne 
létrehozni egy hallgatói cso-
portot. A felhozott indokok 
sokrétűek voltak. 

A csoport rövidesen, meg-
alakult , s kidolgozta m u n -
katervét is. Ebben nagy se-
gí tségünkre volt dr. Keme-
nes Béla egyetemi tanár , a 
Polgári jogi Tanszék veze-
tője, ak i egyben a megyei 
szervezet elnöke is. 

P rog ramja i t a következő 
pontok köré csoportosí tot ta : 

a) szakmai előadások, me-
lyek a joghallgatókon kívül 
a f iatalok széles körét é r in-
tik, 

b) szakmai jellegű k i rán-
dulások, látogatások, be-
szélgetések, melyek a jogá-
szi pálya megismerte tését 
k íván ják elősegíteni, 

c) „TUDOSKLUB" név 
ala t t olyan sorozat e l indí-
tása, melynek cél ja okta tó-
ink életének, tudományos 
munkásságának ismertetése, 

d) közös sport és kul tu-
rális rendezvények az MJSZ 
helyi szervezetével. 

Most az elmúl t néhány 
hónap a la t t végzett m u n -
kánkról szeretnék, röviden 
beszámolni. 

Már ápri l is 30-án „ JO-
GASZ K U P A " néven teke-
versenyt rendeztünk, ahol 
a hallgatókon kívül reszt-
vettek az ügyészség, bíró-
ság dolgozói, i l letve ka runk 
oktatói. Október 9-én a Jo -
gászklubban előadást szer-
veztünk a lakásügyi problé-
mák komplex anyagából . 
Ezen a Megyei Tanács , a 
Városi Tanács egy-egy elő-
adója , az OTP igazgatóhe-
lyettese és a Megyei Bíró-
ság tanácselnöke t a r to t t ak 
ismertetést , m a j d válaszol-
tak a fel tet t kérdéseinkre . 
Október 11—13. között a 
Magyar Jogász Szövetség 
Elnökségének vendégeként 
négytagú delegációval részt 
ve t tünk a XI. Országos 
Munkaér tekezle ten és Kül -
döttgyűlésen. 

Október 14—15-én szak-
mai k i ránduláson ve t tünk 
részt. E lmentünk Vácra, 
ahol meg i smerked tünk a 
fegyházzal, m a j d Tökölro, 
ahol a f ia ta lkorúak börtö-
nét és fogházát muta t t ák be. 
P rogramunkbó l nem m a r a d t 

ki a Par l amen t épüle tének 
meglátogatása sem. 

November 13-án kerü l t 
sor a „TUDOSKLUB" pre-
mier jé re . Vendégünk dr. 
PÓlay Elemér egyetemi t a -
nár , a Római jogi Tanszék 
tanszékvezetője v o l t A 
nagyszámú közönség é r d e k -
lődve hal lgat ta részletes be-
számolójá t eseményekben 
gazdag é le tú t járól , t u d o m á -
nyos munkásságáról . Az is-
mer te tő utáni beszélgetésen 
a hallgatóság — főként el-
sősök — választ kapha t t ak 
a néha „rázós" kérdése ikre 
is. 

A különböző rendezvé-
nyek szervezése a f ia ta l 
gyakorló jogászokkal együt -
tesen tör tént , s ez is jó a l -
kalom volt a r ra , ho^jy le-
endő pá lyánkat minél job-
ban megismerhessük. 

A néhány hónapba „ennyi 
fé r t bele". Megkezdett m u n -
kánka t jövőre tovább sze-
re tnénk folytatni , ahol 
ú j a b b arcokkal , é rdekessé-
gekkel t a lá lkozha tnak a 
joghal lgatókon kívül m á s 
karok, intézmények hal lga-
tói is. 

SZABADOS GYULA 
IV. évf. joghal lgató 

a csoport vezetője 

Szakszervezeti választások 

a Juhász Gyula és a tudományegyetemen 
Tanárképző Főiskolán 

A Juhász Gyula T a n á r -
képző Főiskola Bizalmi 
Testülete 1985. október 

31-én tar to t ta választási é r -
tekezletét. Az ülésen jelen 
voktak: dr. Sárdi Lajos a KV 
t i tkára , Dobóczky Károlyné, 
az SZMT t i tkára . Ökrös Já-
nos, a megyebizottság elnöke, 
Fabula Andrásné megyei t i t -
kár , dr. Szendrei János főis-
kolai főigazgató, dr . Fehér 
István a főiskolai pár tb izot t -
ság t i tkára , a Bizalmi Tes tü-
let tagjai , a főigazgató-
helyettesek, a választási é r -
tekezlet tisztségviselői é s a 
meghívot t egységvezetők. A 
választási ér tekezlet — m e -
iyen dr. Veszprémi László az 
I. sz. Gyakor ló Iskola igaz-
gató ja elnökölt — nap i r end -
jén a következő témák hang-
zottak el: dr. Siposné dr . 
Kedves Éva szb- t i tkár az 
1980. évi választási ér tekezle t 
óta végzett szakszervezeti 
munká ró l számolt be, ill. a z 
előzetesen kiadot t beszámo-
lóhoz fűzöt t kiegészítéseket, 
m a j d dr. Hegyi Árpád a 
Számvizsgáló Bizottság je-
lentését olvasta fel. 

A beszámolók utáni v i tá -
ban — melyben részben az 
szb m u n k á j á t é r i n t ő e l isme-
rések hangzottak el, másrészt 
fe lvetet t p rob lémákra kaptak 
választ a jelenlévők — a kö-
vetkezők szólaltak fel: dr. 
Tóth Balázs főiskolai docens, 
dr. Bene Kálmán szakvezető 
tanár , dr . Fehér István, dr. 
Ríesz Béla szb-elnök. Far-
kasinszky Sándor a KISZ VB 
t i tkára , Fabula Andrásné, dr. 
Szendrei János , dr . Sárd i 
Laios. A v i ta után az szb be-
számolójá t ' a Bizalmi Tes tü-
let egyhangúlag elfogadta, dr . 
Sárdi La jos k i tünte téseket 
ado t t á t az elmúl t időszak-
ban jól dolgozó m u n k a t á r s a k 
részére. Dr. Miskolczi József-
né az I. sz. Gyakorló Iskola 
igazgatóhelyettese — az el-
múl t időszakban a MB t i tká-
ra Kiváló Munkáé r t k i tün te-
tésben. dr . Békési Imre főis-
kolai t a n á r és dr. Dobcsánvi 
Ferenc főiskolai docens Di-
csérő oklevélben részesültek. 

Az ülés második részében 
dr. Bagdi Sándor, a jelölő-
bizottság elnöke beszámolt a 
bizottság eddigi m u n k á j á r ó l , 
m a j d a jelölőbizottság véle-

ménye a lupján egyénenként i 
javas la to t te t t a szavazói is-
t á f a való felvételre, aa ie lye t 
az ér tekezle t egyhangúlag el-
fogadott . A szavazás után 
dr. Tapolcsányi László, a 
Szavazatszámláló Bizottság 
elnöke i smer te t te a szavazás 
eredményét . A J u h á s z Gyula 
Tanárképző Főiskola Szak-
szervezeti Bizottsága: Elnök: 
dr. Riesz Béla főiskolai t aná r , 
t i tká r : dr . Siposné dr. Ked-
ves Eva főiskolai docens. 
Bér -munkaügyi felelős: dr. 
Vidávs Ferenc főiskolai do-
cens, gazdasági felelős: Kesz-
tyüsné dr. Dobos Katalin fő-
iskolai ad junk tus , agi t-prop. 
felelős: Bokányi Dezső né dr. 
főiskolai docens, üdülési f e -
lelős: Ördögh Gyözöné t an í -
tónő, TT-e lnök: Mágoriné 
Huhn Ágnes főiskolai t a n á r -
segéd, nőfelelős: dr. Galgóczi 
Anna főiskolai a d j u n k t u s , 
kul túrfe le lős : Hegedűs And-
rásné napközi otthoni szak-
vezető t a n á r , munkavéde lmi 
felelős: dr . Pleskó András, 
ellátási felelős: Dávid And-
rás főszakács, i f júsági fele-
lős: dr. Hinglerné dr. Szent-
péteri Mária főiskolai ad-
junktus . sportfelelős: Kiss 
Gábor főiskolai ad junk tus . 

A Számvizsgáló Bizottság 
e lnöke: dr . Hegyi Árpád fő-
iskolai docens, a Tár sada -
lombiztosítási Tanács e lnöke: 
Mágor iné Huhn Agness főis-
kolai tanársegéd, a M u n k a -
ügyi Döntőbizottság e lnöke: 
dr . Orkonyi Ede főiskolai a d -
junktus . 

Rétegképviselők: Bohus 
Mihály technikus, dr . Tán-
ezos József ny. főiskolai do-
cens é s Pekárik Jánosné a 
dolgozói KISZ-szervezet ré-
széről. Küldö t tek : dr . Riesz 
Béla, dr. S iposné dr . Kedves 
Éva. dr. Kozma Róbert és 
ö r d ö g h Győzőné. 

A választási ér tekezlet be-
fe jezéseként dr . Veszprémi 
László levezető elnök köszön-
tö t te a z ú j o n n a n megválasz-
tot t Szakszervezeti Bizottsá-
got é s a tisztségviselőket, 
m a j d dr . Siposné dr . Kedves 
Éva megköszönte a bizalmat , 
az előző szb m u n k á j á t , é s 
kérte, hogy tapasz ta la ta ikkal , 
t anácsa ikkal segítsék az ú j 
tagok m u n k á j á t . 

A József Attila Tudo-
mányegyetem Szak-
szervezeti Bizalmi 

Tes tüle tének november 14-i 
ülésén a leköszönő szakszer-
vezeti bizottság beszámolt 
az e lmúlt oi évben vegzeli 
munkáról , s a testület meg-
választotta a következő cik-
lus Szakszervezeti Bizott-
ságát. 

Az írásos mérleget és a 
szóbeli hozzá járu lásokat is 
olyan szókimondás, kr i t ikus 
és önkr i t ikus hangvétel jel-
lemezte, amely a JATE 
Szakszervezeti Bizottságának 
azt a szándékát jelzi, hogy 
a korábbiaknál ak t ívabb és 
befolyásosabb részese kíván 
lenni az elkövetkezendő idő-
szak tudomány- , és egye-
tempoli t ikai döntéseinek. 
Ennek bizonyítására ál l jon 
itt néhány idézet a Szak-
szervezeti Bizottság beszá-
moló jának az érdekvédelmi 
és érdekképviselet i tevé-
kenységről számot adó fe je -
zetéből : 

. . . a felsőoktatás, köze-
lebbről a J A T E még 
a lapfe lada ta inak e l lá tásá-
ban is veszélyeztetve van. 
Hosszú távon tá rsada lmi lag 
is káros lehet a szellemi 
m u n k a é r tékének ilyen vég-
letes leértékelése. Belső 
erőink lassan kimerülnek, 
kezdetét vet te egye temünk-
ről is az oktatói e l á r am-
lás úgy érezzük, hogy 
megyei szinten az egyetem 
nem a társadalmi , közéleti 
sú lyának megfelelően kezel-
tetik." 

Ez utóbbival kapcsola tban 
hangzot t el az a javasla t , 
hogy kezdeményezni kel lene 
a fe lsőoktatás külön ré teg-
képviseletét a megyében. 

Várkonyi Zoltán szb- t i tkár 
szóbeli kiegészítésében töb-
bek között e lmondot ta , hogy 
a tagság b í rá l j a a szakszer-
vezet felsőbb régióit ; az ága-
zati vezetést és a SZOT-ot , 
hogy bá r az a lsóbb szinteken 
sok ú j lehetőséget harcol tak 
kí, kormányzat i szinten nem 
képes igazi befolyással lenni 
a gazdasági, politikai dön té -
sekre . Ugyanakkor a dolgo-
zók — megér tve a gazdasági 
helyzet nehézségeit — az inf-
láció érezhető csökkentését 
e redményező intézkedéseket 
vá rnak . 

A Bizalmi Testüle t á l ta l 
megválasztot t szb névsora 

(a reszortfeladatok fe l tün te -
tésével) a következő: dr. 
Zánthó Róbert, lektorátus 
vezető (elnök), dr. Várkonyi 
Zoltán, docens, TTK (t i tkár) , 
dr . Szabó Imre a d j u n k t u s , 
AJTK t t i tkárhe lye t tes ) , Ba-
rátné dr. Hajdú Ágnes, 
könyvtáros (nőfelelős), dr. 
Benedeczky István, egyetemi 
tanár , TTK ( tudományos fe-
lelős), dr. Bernáth Árpád, 
tudományos • főmunka tá r s , 
BTK (bérfelelős), Czinkóczki-
né dr. Meskó Eszter, t a n á r -
segéd, TTK (if júsági felelős), 
dr. Duró Lajosné, a d j u n k t u s , 
TTK (oktatási-nevelési fele-
lős), dr . Harangozó József, 
a d j u n k t u s , M—L (gazdasági 
felelős), Hemmertné, dr. Pptz-
kó Ágnes, ad junk tus , TTK 
(üdülési, külügyi felelős), 
Kádár Ilona, adminisz t rá tor , 
KE. (nem ok ta tó dolgo/jók 
felelőse), dr. Márki Antalné, 
taní tó. Ált. isk. (Nyugdí jas 
tagozat vezetője), d r . Papp 
György. ad junk tus , TTK 
(sportfelelős), Scherer Fe-
renc, tudomápyos munka tá r s , . 
Kiberne t ika i Labor ( infor-
mációs felelős), dr . Szőke 
Katalin. a d j u n k t u s , BTK 
(kul turá l is és közművelődési 
felelős), Tarcsay Tamás, t a -
nár, G imnáz ium (iskolafele-
lős). dr. Tóth Károly, ad -
junktus , Á J T K (szociálpoliti-
kai felelős). 

A szervezőt i tkár posztját 
dr. Tóth Lajosné, polit ikai 
m u n k a t á r s tölti be, az agi tá-
ciós és propagandabizot tság 
vezetője dr . Sallai Miklós 
(M—L), a munkavéde lmi fel-
ügyelő dr. Schneider Gyula 
(TTK) lett . 

Az 1986—90-re megválasz-
tot t vezetőtestületben a ko-
rábbi t isztségviselőknek h a r -
minc százaléka m a r a d t meg 
poszt ján. A beszámoló, a 
végreha j to t t és te rveze t t in-
tézkedések ismeretében nem 
vonha tó kétségbe a z szb- t i t -
k á r ér telmezésének igazsága: 
a jelentős a r á n y ú személy-
csere n e m az elégedetlensé-
get jelzi, hanem azt a szánr 
dékot, hogy — a folyamatos-
ság biztosítása mel le t t — a 
szakszervezet egyfa j t a vál tó-
gazdálkodást megvalósí tva ú j 
e rőke t állítson be a vezetők 
csapatába. 

Terve ike t i smerve szükség 
is lesz erre . 

(La) 

A I D S 
November 14-én, a Her -

mán Ottó Kol légiumban dr. 
Ferenczy Lajos egyetemi 
tanár , a J A T E Mikrobioló-
giai Tanszékének vezetője 
tar to t t előadást a jövőnket 
fenyegető ú j veszedelemről, 
az AIDS-ről. A hal lot tak 
a lap ján nézzük, hol áll ma 
a kuta tás e területen. 

Az előadás egy meglepő 
ténnyel kezdődött : Luandá -
ban az AIDS-betegek 22 
% - a .gyermek, tehá t el len-
tétben az ál ta lános nézet-
tel, miszer int az AIDS a 
homoszexuálisok betegsége, 
heteroszexuálisokat , sőt 
gyermekeket is fenyeget . a 
veszély. A nemrég lé t re jö t t 
vírus valószínű e rede te : egy 
korábban csak á l la tokban 
előforduló v í rus mutá l t és 
emberpa togénné vált . A ví-
rus Közép-Afr ikából indul t 
és — részben a fe j le t t köz-
lekedésnek köszönhetően is 
— gyorsan á t t e r j ed t az USA-
ba és Európába is. 

Az USA-ban a 70-es évek 
végén olyan betegeket t a -
láltak, ak ike t egy korábban 
csak gyermekeket fer tőző 
protozoa (egysejtű) t á m a -
dott meg. A betegség „nor -
mális" lefolyásával e l lenté t -
ben, i t t nagyon gyors volt a 
végkifejlet , a Kaposi -
szarkóma is fel lépett . E négy 
beteg mindegyike homo-
szexuális volt és így kelet-
kezett az a tévhit , hogy az 
ú j „szuperví rus" csak ho-
moszexuális f é r f i aka t bete-
gít. Azóta azonban kiderül t , 
hogy a ví rus nem ennyi re 
„válogatós". A veszélynek 
jelenleg há rom csoport van 
ki téve: 
1. homoszexuál is fé r f iak , 
2. kábítószer-élvezők — 

akik közösen haszná l j ák 
a nem steril injekcióstűt , 

3. azok, ak ik gyakran kap-
nak vérátömlesztést . 

Gallo — a ret rovírusok fe l -
fedezője — szer in t : a XX. 
század második felének 
egyetlen valóban súlyos 
p a n d é m i á j a lesz. Ezt bizo-
nyí t ja , hogy az USA-ban 
jelenleg 40 ezer a betegek 
száma. Ennek — nem utol-
só sorban — pénzügyi vo-
natkozása is v a n : egy beteg 
kórházi kezelése 42 ezer 
dol lár évente, és ez még az 
USA-ra is nagy t e rheke t ró. 
Bár a vírust , megje lenése 
u tán fe l tűnően gyorsan izo-
lálták, szakértők szerint in-
kább öt éven belül vá rha tó 
az e l lenanyag előállí tása, 
mint 1—2 étren belül. (Meg-
jegyzendő, hogy nem ez az 

(Kovács Pál felvétele) 

egyetlen vírus okozta be-
tegség jelenleg, a m i t nem 
tudnak gyógyítani.) 

Az AIDS ha tásmechan iz -
musa : a betegség előfázisa 
az AIDS enyhe f o r m á j a , ek-
kor az i m m u n h i á n y még 
nem jelenik meg. Jel lemző 
néhány hétig a magas láz, 
mirigygyulladás, rossz köz-
érzet , erős hasmenés. Ez el-
múl ik és az esetek 90n,'„-
ában nincs folytatás, megáll 
a fertőzés. 10%-nál jön lét-
re az AIDS, a végső fázis, 
aká r évek múlva. 

Bár a vírust m á r nyálban 
is megtalál ták, eddig a sper-
mával és a vérrel tör ténő 
te r jedés t bizonyították. Fe-
lülvizsgálják a magyaror -
szági vérkészí tményeket is. 
E munká t egyelőre csak Bu-
dapesten végzik, de nemso-
kára megkezdődik a szűrés 
5 vidéki nagyvárosban is, 
köztük j anuár tó l Szegeden 
is. A szűrés azonban csak 
az első lépcső. Ennek kere-
tében a f ranciáktól vásárol t 
speciális készí tménnyel vizs-
gál ják , hogy van -e a vérben 
a v í rus ellen te rmelődöt t 
ant i tes t . Sajnos, az el len-
anyag csak a k imuta tá s ra 
jó, a vírus legyőzéséhez 
gyenge, eddig ismeret len 
okok miat t . 

Nagy problémát jelent , 
hogy a vírus f e h é r j e b u r k a 
nagyon változékony, ezért 
h iába is s ikerülne az egyik 
f a j t a ellen hatásos e l len-
anyagot előállí tani, ez nem 
lenne hatásos a többi va -
riánssal szemben. 

Ferenczy professzor azzal 
fe jez te be igen nagy é rdek-
lődést kivál tó előadását , 
hogy a jelenlevőkkel sze-
re tne jövőre ismét ta lá lkoz-
ni. 

VARGA ZSUZSA 
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